

International conference

“Building metropolitan governance in the Mediterranean region”

12th and 13th December, Barcelona,

Venue: Sala de Plens, 7th Floor, [AMB Headquarters](#)

Concept Note

MedCities, together with the Barcelona Metropolitan Area and European Metropolitan Authorities initiative, launch a political debate on the processes of metropolitan management and intermunicipal cooperation that are currently underway in the Mediterranean region.

The conference aims to discuss lessons learnt and propose models and tools to promote metropolitan solutions to urban development challenges faced by Mediterranean cities. To do so, the conference will build upon the results of a study undertaken by MedCities, focusing on analysing and understanding how these processes take place and their main barriers and on concluding practical and practitioner-oriented recommendations on how to engage in service pooling initiatives and test metropolitan coordination.

The governance of cities and metropolitan areas is a fundamental question of who manages the relation of materials, energy and information in cities; who has the capacity and the powers to manage the major economic, social and climatic activities and the subsequent impacts to which cities and towns are subject; and who has the ability to face these challenges. Moreover, the way those activities relate cities and towns that are close to one another beyond local institutions and municipal borders is a key aspect. Intermunicipal cooperation is not only about achieving economies of scale, but rather on identifying the most adequate level of intervention in order to assure better quality of services and higher capacity to address urban challenges.

The North Mediterranean functional urban areas have developed governance systems and have shown a greater capacity to face their challenges under the principles of subsidiarity. On the other hand, on the south part, the role of local administrations is minor or completely subordinated to the structures of highly centralized state organizations. In most countries, States are predominant in urban planning and management. In cases where these powers have been transferred to local authorities, the financing capacity to carry out such tasks is still very limited. Also, the tools for the coordination of territorial and sectoral public policies that involve all local actors are still very centralized. The objective of this international conference is to enrich the analysis of the urban system challenges in the Mediterranean in order to contribute to a taxonomy of Mediterranean metropolises that is relevant to the region and to help bridge the gap in terms of intermunicipal cooperation. The conference will present the experiences, tools, processes, solutions and lessons learnt from EU Mediterranean metropolises in order to contribute to other initiatives at regional level.

MedCities has been long working in urban development in the Mediterranean and has a thorough understanding of the metropolitan governance challenges that cities are coming across. The Association is currently developing numerous projects in which councils and unions of municipalities are engaging in processes of metropolitan integration, formalised or not, in most cases in relation to a specific technical topic of cooperation (waste treatment, urban mobility etc). The initiation of such processes and the capability of reaching agreements towards inter and supra-municipal coordination is a complicated issue, and the approaches may vary in terms of formalisation of the coordination structure; nature of the cooperation (technical vs political); top-down or horizontal approaches; voluntary or obligatory processes. Understanding such processes within the particularities of each urban system, and learning from the already existing experiences is crucial for their success.

The working languages of the event are English and French.

The event is part of the project Metropolitan Solutions for Mediterranean Challenges (SOLuciones METropolitaneas per a REptes mediterranis-SOMERES) funded by the Barcelona Metropolitan Area.

Preliminary Agenda

Tuesday, December 12th

08:45h Arrival of participants and Registration

09:00h Opening session

Mrs. Elisenda Alamany, Vice-president of AMB
Mr. Michaël Delafosse, President of MedCities (tbc)
Ambassador Mr. Erdal Sabri Ergen, Deputy Secretary General in charge of Transport & Urban Development of the Union for the Mediterranean

09:20h Panel 1: Metropolitan governance tendencies in the Mediterranean

Mrs Mariona Tomas, Professor, University of Barcelona
Mr. Oscar Monterde, expert
Mr. Gratian Mihailescu, UrbanizeHub

Debate

10:30h Coffee break

11:00h Panel 2: Towards the institutionalisation of metropolitan cooperation

Chair: Mrs. Mariona Tomas

Representative of a Metropolitan Area Member of EMA
Mrs. Martine Vassal, President of Aix Marseille Provence Métropole (tbc)
Mr. Cemil Arslan, Secretary General of the Union of Marmara Municipalities

Mr. Ramon Torra i Xicoy, General Manager of Barcelona Metropolitan Area

Debate

12:15h Panel 3: Metropolitan powers and sectoral services: the challenges of functional urban areas

Chair: Mr. Oriol Barba Suñol

Mr. Slimane El Golli, Secretary General of Tunis

Mr. Andreas Vyras, Mayor of Larnaka

Mr. Martin Gullón, Director of Water Cycle Department, AMB

Debate

13:30h Lunch break

14:30h Panel 4: Financing metropolitan governance tools

Chair: Mr. Gratian Mihailescu, UrbanizeHub

Mr. Tomislav Tomašević, Mayor of Zagreb (tbc)

Mrs. Nazik Semlali, Council Member of Agadir Municipality

Mr. Muhittin Böcek, Mayor of Antalya Metropolitan Municipality (tbc)

Mr. Antoni Novel, Director of General Services of Barcelona Metropolitan Area (tbc)

Debate

16:00h Panel 5: Improving coordination and collaboration through multilevel governance and networking

Chair: tbc

Mr. Jordi Vaquer, Secretary General, Metropolis (tbc)

Representative of European Metropolitan Authorities

Representative of Euroregion Pyrenees Mediterranean

Mr. Josep Canals Molina, Secretary General of MedCities

Debate

17:15h Closure of the first day

Wednesday, December 13th - On-site Technical Visits

8:30h Bus pick-up in front of the hotel.

9:00h On-Site Visit: Economic and Social Recovery of the Besòs River Basin

The Besòs River Basin is an area where the AMB is working to ecologically and socially recover a complex environment where infrastructures and services coexist with leisure activities. We will have the opportunity to visit the CIBA facility, a resource centre for women that provides tools to improve their personal autonomy in all areas of life.

11:00h Transfer by bus

11:30h On-Site Visit: Metropolitan Beaches

The metropolitan beaches span approximately 42 kilometres of coastline, with 42 beaches that constitute one of the most heavily used metropolitan public spaces, attracting around 10.5 million users each year. We will visit the metropolitan dunes system, a project that won the New European Bauhaus 2022 award in the "Reconnecting with Nature" category and we will also have the opportunity to see how these spaces are connected with city centres through sustainable mobility.

13:30h: Return to the hotel

Conférence internationale

« Construire une gouvernance métropolitaine dans la région méditerranéenne »

12 et 13 décembre, Barcelone,

Lieu : Sala de Plens, 7^{ème} étage, [Siège de l'AMB](#)

Note conceptuelle

MedCités, en collaboration avec l'Aire Métropolitaine de Barcelone et l'initiative des Autorités Métropolitaines Européennes, lance un débat politique sur les processus de gestion métropolitaine et de coopération intercommunale actuellement en cours dans la région méditerranéenne.

La conférence vise à discuter des leçons apprises et à proposer des modèles et des outils pour promouvoir des solutions métropolitaines aux défis de développement urbain auxquels sont confrontées les villes méditerranéennes. Pour ce faire, la conférence s'appuiera sur les résultats d'une étude entreprise par MedCités, axée sur l'analyse et la compréhension de la manière dont ces processus se déroulent et de leurs principaux obstacles, ainsi que sur la conclusion de recommandations pratiques et orientées vers les praticiens sur la manière de s'engager dans des initiatives de mutualisation de services et tester la coordination métropolitaine.

La gouvernance des villes et des zones métropolitaines est une question fondamentale sur les acteurs qui gèrent la relation entre les matériaux, l'énergie et l'information dans les villes ; qui a la capacité et les pouvoirs pour gérer les grandes activités économiques, sociales et climatiques et les impacts ultérieurs auxquels sont soumises les villes ; et qui a la capacité de relever ces défis. De plus, la manière dont ces activités relient les villes proches les unes des autres au-delà des institutions locales et des frontières municipales est un aspect clé. La coopération intercommunale ne consiste pas seulement à réaliser des économies d'échelle, mais plutôt à identifier le niveau d'intervention le plus adéquat afin d'assurer une meilleure qualité de services et une plus grande capacité à relever les défis urbains.

Les zones urbaines fonctionnelles du nord de la Méditerranée ont développé des systèmes de gouvernance et ont montré une plus grande capacité à relever leurs défis dans le cadre des principes de subsidiarité. En revanche, dans la partie sud, le rôle des administrations locales est généralement secondaire ou totalement subordonné aux structures d'organisations étatiques très centralisées. Dans la plupart des pays, les États sont prédominants en matière de planification et de gestion urbaine. Dans les cas où ces compétences ont été transférées aux autorités locales, la capacité de financement pour mener à bien ces tâches reste très limitée. De plus, les outils de coordination des politiques publiques territoriales et sectorielles qui impliquent tous les acteurs locaux sont encore très centralisés. L'objectif de cette conférence internationale est d'enrichir l'analyse des enjeux du système urbain en Méditerranée afin de contribuer à une taxonomie des métropoles méditerranéennes pertinente pour la région et de contribuer à combler le fossé en termes de coopération intercommunale. La conférence

présentera les expériences, les outils, les processus, les solutions et les leçons apprises des métropoles méditerranéennes de l'UE afin de contribuer à d'autres initiatives au niveau régional.

MedCités travaille depuis longtemps dans le développement urbain en Méditerranée et possède une compréhension approfondie des défis de gouvernance métropolitaine auxquels les villes sont confrontées. L'association développe actuellement de nombreux projets dans lesquels des conseils et unions de communes s'engagent dans des processus d'intégration métropolitaine, formalisés ou non, le plus souvent en relation avec un thème technique spécifique de coopération (traitement des déchets, mobilité urbaine, etc.). Le lancement de tels processus et la capacité de parvenir à des accords en vue d'une coordination inter et supracommunale constituent une question complexe, et les approches peuvent varier en termes de formalisation de la structure de coordination ; nature de la coopération (technique ou politique) ; approches descendantes ou horizontales ; processus volontaires ou obligatoires. Comprendre ces processus dans le cadre des particularités de chaque système urbain et tirer les leçons des expériences déjà existantes est crucial pour leur réussite.

Les langues de travail de l'évènement sont l'anglais et le français.

L'évènement fait partie du projet Metropolitan Solutions for Mediterranean Challenges (SOLuciones METropolitanes per a REptes mediterranis-SOMERES) financé par l'Aire Métropolitaine de Barcelone.

Programme préliminaire

Mardi 12 décembre

08:45h Arrivée des participants et enregistrement

09:00h Session d'ouverture

Mme Elisenda Alamany, Vice-présidente de l'AMB

M. Michaël Delafosse, Président de MedCités (à confirmer)

Ambassadeur Mr. Erdal Sabri Ergen, Secrétaire Général Adjoint chargé des Transports et du Développement Urbain de l'Union pour la Méditerranée

09:20h Panel 1 : Tendances de gouvernance métropolitaine en Méditerranée

Mme Mariona Tomas, Professeure, Université de Barcelone

M. Oscar Monterde, expert

M. Gratian Mihailescu, UrbanizeHub

10:30h Pause-café

11:00h Panel 2 : Vers l'institutionnalisation de la coopération métropolitaine

Présidente : Mme Mariona Tomas

Représentant d'une zone métropolitaine membre de l'EMA
Mme Martine Vassal, Présidente d'Aix Marseille Provence Métropole (à confirmer)
M. Cemil Arslan, Secrétaire général de l'Union des municipalités de Marmara
M. Ramon Torra i Xicoy, Directeur général de l'Aire Métropolitaine de Barcelone

Débat

12:15h Panel 3 : Pouvoirs métropolitains et services sectoriels : les défis des espaces urbains fonctionnels

Président : M. Oriol Barba Suñol

M. Slimane El Golli, Secrétaire général de Tunis
M. Andreas Vyras, Maire de Larnaka
M. Martin Gullón, Directeur du Département du Cycle de l'Eau, AMB

Débat

13:30h Pause déjeuner

14:30h Panel 4 : Financer les outils de gouvernance métropolitaine

Président : M. Gratian Mihailescu, UrbanizeHub

M. Tomislav Tomašević, Maire de Zagreb (à confirmer)
Mme Nazik Semlali, Conseillère communale de la municipalité d'Agadir
M. Muhittin Böcek, Maire de la municipalité métropolitaine d'Antalya (à confirmer)
M. Antoni Novel, Directeur des Services Généraux de l'Aire Métropolitaine de Barcelone (à confirmer)

Débat

16:00h Panel 5 : Améliorer la coordination et la collaboration grâce à la gouvernance et au réseautage à plusieurs niveaux

Président : à confirmer

M. Jordi Vaquer, Secrétaire général, Metropolis (à confirmer)
Représentant de Eurorégion Pyrénées Méditerranée
Représentant de Autorités Métropolitaines Européennes (EMA)
M. Josep Canals Molina, Secrétaire général de MedCités

Débat

17:15h Clôture du premier jour

Mercredi 13 décembre – Visites techniques sur site

8:30h Prise en charge du bus devant l'hôtel.

9:00h Visite sur place : Relance économique et sociale du bassin de la rivière Besòs

Le bassin de la rivière Besòs est une zone dans laquelle l'AMB travaille à la récupération écologique et sociale d'un environnement complexe où les infrastructures et les services cohabitent avec les activités de loisirs. Nous aurons l'occasion de visiter l'établissement CIBA, un centre de ressources pour femmes qui fournit des outils pour améliorer leur autonomie personnelle dans tous les domaines de la vie.

11:00h Transfert en bus

11:30h Visite sur place : plages métropolitaines

Les plages métropolitaines s'étendent sur environ 42 kilomètres de côtes, avec 42 plages qui constituent l'un des espaces publics métropolitains les plus fréquentés, attirant environ 10,5 millions d'utilisateurs chaque année. Nous visiterons le système de dunes métropolitaines, un projet qui a remporté le prix du Nouveau Bauhaus européen 2022 dans la catégorie « Reconnexion avec la nature » et nous aurons également l'occasion de voir comment ces espaces sont connectés aux centres-villes grâce à la mobilité durable.

13:30h: Retour à l'hôtel